
11
7. 9.:

14. 9.:

21. 9.:

28. 9.:

9.00
19.00
9.00

19.00
9.00

19.00
9.00

19.00

7. 9.:
14. 9.:
21. 9.:
28. 9.:

3. 9.:
10. 9.:
17. 9.:
24. 9.:

10  10  

PUŤÁK!PUŤÁK!

VALAŠSKOVALAŠSKO
RODINNÉRODINNÉ

otázek pro 
Magdalenu a Tomáše Káňovy
otázek pro 
Magdalenu a Tomáše Káňovy

P r o g r a m  n a  z á ř í 2 0 0 8P r o g r a m  n a  z á ř í 2 0 0 8

ÍC
MĚS KOMPASKOMPAS

Sborový list Církve bratrské v Brně, Kounicova 15Sborový list Církve bratrské v Brně, Kounicova 15

Nedělní škola
Mladší dorost
Starší dorost
Mladší mládež – pátečníci
Starší mládež – veteráni
Modlitební chvíle
Zkoušky pěveckého sboru
Jednání staršovstva
Sesterský odbor
Klub maminek

ve sboru CB Kounicovab C

pravidelně souběžně s nedělní pobožností
každé úterý v 17.00

každý čtvrtek v 17.00
každý pátek v 18.30

každé pondělí v 18.30
v neděli v 8.20 a ve středu v 18.20

každý pátek v 16.45
ve středu 10. a 24. ve 20.15

ve středu 24. 9. v 17.15
každý čtvrtek v 9.30

září/2008září/2008

ZÁŘÍ
PRAVIDELNÉ NEDĚLNÍ POBOŽNOSTI

kaz. Jan Asszonyi + Večeře Páně
kaz. Jan Asszonyi
Teen Challenge
kaz. Jan Asszonyi
kaz. Jan Asszonyi + volba kazatele Jakuba Škarvana
kaz. Jan Asszonyi
br. Petr Raus – ekumenická neděle (10.00 kostel CČSH Botanická)
br. Jiří Pacek

kaz. Jan Asszonyi
kaz. Jan Asszonyi
kaz. Jakub Škarvan
kaz. Jan Asszonyi

BOHUMILICE / neděle 9.30   BLANSKO / neděle 14.00
kaz. Jakub Škarvan
kaz. Jan Asszonyi + VP
Bohumiličtí
Bohumiličtí                           kaz. Jakub Škarvan

BIBLICKÉ A MODLITEBNÍ HODINY / středa 19.00

ZÁŘÍ

STANICE
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Pátečníci (mladší mládež) / pátek 18.30

Poprázdninová mládež
Strach (Marek Kvapil)
Rozhodování (Paľo Kušnierik)
Síla a vášeň (Jakub Škarvan)
„Kdo jsem?“ (Jakub Škarvan)

5. 9.:
12. 9.:
19. 9.:
26. 9.:
3.10.:

Deskové hry
Filmová mládež
V polní nemocnici v Kábulu
program bude teprve určen

Veteráni (starší mládež) / pondělí 18.30

Klub maminek / čtvrtek 9.30

První poprázdninový klub maminek se sešel ve čtvrtek 4. září v bytě u Štiglerů na Sokolské 7.  
Sdílení a modlitby (S. Červená)
Výroba přáníček s pomocí bramborových tiskátek (M. Štiglerová)
Život víry na mateřské aneb praktické zkušenosti (s. Heczková)

8. 9.:
15. 9.:
22. 9.:
29. 9.:

11. 9.:
18. 9.:
25. 9.:

Fotografiemi do tohoto čísla přispěli: David Fajfr,  Iva 
Zachariášová, Alice Zachariášová, Lenka Broklová, 
Markéta Broklová, manželé Káňovi a Petr Dadák.

Jak už zaznělo ve sborových oznámeních, ke konci roku 2008 končí definitivně svoji 
činnost v Knihkupectví a Galerii Naděje bratr Jiří Pacek. Staršovstvo proto žádá 
členy sboru, aby (budou-li chtít) předali do konce září 2008 do rukou hospodáře 
sboru bratra Jaroslava Packa písemně své náměty, návrhy či projekty na využití 
prostor, ve kterých dnes Knihkupectví a Galerie Naděje sídlí.

Knihkupectví Nadìje???(bez)Knihkupectví (bez)Nadìje???

Pøíle�itost pro sportovcePøíle�itost pro sportovce

PROGRAMY DALŠÍCH 
SETKÁNÍ
PROGRAMY DALŠÍCH 
SETKÁNÍ

CÍRKEV BRATRSKÁ, BRNO
Modlitebna Kounicova 15;

kazatel Jan Asszonyi � tel.: 549 250 013;
sekretariát a kazatel Jakub �karvan �
tel.: 541 212 866, 541 240 693.

Obsah / září 2008
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Sborový list sboru Církve bratrské Brno, Kounicova 15
Vychází vždy na začátku nového měsíce pro vnitrosborové účely. 

Připravují: Lenka Broklová (broklova@volny.cz), Petr Raus (raus.p@upcmail.cz),  
Iva Zachariášová (iva.zac@seznam.cz), David Fajfr (david.fajfr@seznam.cz)

K O M P A S

Píseň 

Úvodník 

Stalo se

Výhledy na září 

K volbě kazatele

Pěstování duchovního života

Blahopřejeme v měsíci září

10 otázek

Ze života malého dorostu

Ze života velkého dorostu

Vzpomínka

Valašsko, rodinná dovolená

Ze života mládeže

Pohlednice z prázdnin

Uzávěrník

Programy

Zpráva z knihkupectví

Měsíc září ve sboru

Píseň 

Úvodník 

Stalo se

Výhledy na září 

K volbě kazatele

Pěstování duchovního života

Blahopřejeme v měsíci září

10 otázek

Ze života malého dorostu

Ze života velkého dorostu

Vzpomínka

Valašsko, rodinná dovolená

Ze života mládeže

Pohlednice z prázdnin

Uzávěrník

Programy

Zpráva z knihkupectví

Měsíc září ve sboru

Když budeš sám
Uvidíš co ti uniká
Když budeš sám
Uvidíš jak nade všecko láska vyniká
Uvidíš že ztrácíš sílu
A že touha žití je veliká
Jak se často zpívá
Tvoje víra živá zaniká

Když budeš sám
Bude to rána bolavá
Když budeš sám
Ďábel si s tebou zahrává
Když budeš sám
Když budeš sám

Když budeš sám
Tak hledej cestu zpátky

Když budeš sám
Poznáš co je ruka laskavá
Když budeš sám
Popros toho který pomáhá
Dá ti lásku
Málo nikdy nedává
Kteří věří
S těmi stále zůstává

Písně pozapomenuté

Napsal Tomáš Veselý, zpívala skupina Signum temporis

KDY�
BUDE� SÁM

KDY�
BUDE� SÁM

Tomá� Veselý

Bohu� Kuèera

Jakub �karvan

Jan Asszonyi

Jan Asszonyi

Jan Asszonyi

Man�elé Káòovi

Iva Zachariá�ová

Martin Kulísek

Vìra Rábová, Jana Øeháková

Lenka Broklová

Katka Rausová

Harris

páteèníci, veteráni, Klub maminek

Nově je možné si zajít zahrát fotbálek na umělém povrchu v Ořešíně každé nedělní 
odpoledne od 14.30. Cena 10,- Kč na osobu. Hlaste se vždy online na http://cb.cz/ 
brno/mladez/. Více informací poskytne Šimon Kadlec a Filip Kořínek.
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 dálek doznívají srpnové bouře. 
Nebe však zůstává hluboké a 
modré, majestátně po něm Z

plují bělostné koráby kumulů. Čekanky 
podél cest ještě vyčkávají nová rána, ale 
v korunách bříz se stále více objevují 
žluté barvy podzimu. Doba prázdnin a 
dovolených, ohlašovaná v červnovém 
Kompasu Mirkem Kulískem, minula, 
táborníci sbalili bágle a celty, už je čekají 
jiné povinnosti. Dozrává poslední úro-
da, vůně ovoce a země naplňuje sady. 
Bílé pavučinky, vedené téměř nevidi-
telnými kormidelníčky, měkce nadnáší 
vánek. Můj přítel rehek kominíček        

z Nového Lískovce protáhl nad hníz-
dem křídla a nepozorovatelně zamířil   
k jihu. Je září, čas babího léta.

Je to měsíc rozdílů a předělů, doba 
nové sborové práce a nového úsilí. Jako 
by v té době všechno začínalo úplně 
znovu a otevíralo cesty: biblické ho-
diny, nedělní škola, dorostenecký rok, 
zpívání, doba nového očekávání na 
Boha. A všimli jste si, že v podzimním 
listí se pro příchod jara ukrývají pupeny 
květů? Tiše, velmi tiše a kdesi daleko 
otevírá vrátka advent.

Také lidský život má své jaro i pod-
zim, svou dobu babího léta. Je naplněna 
vzpomínkami a vděčností, také však 
přicházejí různá trápení a bída. Vždyť 
čas zrání je současně časem odevzdá-
vání, i vinice víno rodí – a to bolí. Pán 
Bůh nás vyučuje trpělivosti. Ptáme se, 
kdy nás zavolá, kdy nás vysvobodí        
z bolestí, prosíme, aby promluvil. Víme, 
že On má naše životy před sebou a zná 
náš čas. Trpělivá víra je darem podzimu.

V našem sboru je stříbrná generace, 
generace podzimní, velmi zřetelně 
zastoupena. Není to ale důvod ke 
stesku, spíše je to dobré svědectví o 
dlouhodobé stabilizaci sborového 
života. Početná vrstva osmdesátníků 
pomáhá nést sbor na modlitbách a 
zkušenostech a je živou pamětí celého 
společenství. Bez ní bychom byli ochu-

UZÁVĚRNÍK
a závěr tohoto čísla Kompasu mi 
dovolte ještě jedno ohlédnutí – 
za srpnem. Za Srpnem a taky N

ještě jednou za tetou Naďou. Ke všem 
(více či méně) možným vzpomínkám na 
srpen před 40 lety chci připojit vzpomínku 
svoji, a to na srpen o rok později, v roce 
1969. Mohl bych ji také nazvat podle jedné 
průměrné francouzské komedie z války: 
„Jak jsem se dal s tetou Naďou na odboj“. 

Ten den se probudil do krásného rána. Já, 
jako naoko spořádaný člen společnosti, 
jsem na šestou naklusal do Královopolské 
strojírny, abych budoval lepší zítřky. Ale 
onen den, 21. srpen 1969, tak vzletně 
neskončil. 

První výročí okupace neprošlo bez po-
všimnutí. My, živly, jsme chtěli společně a 
co nejhlasitěji všem ono nechvalné výročí 
všem připomenout, znormalizované 
vedení však mělo jiný názor. Nebudu 
popisovat dramatické události celého dne. 
Vzpomenu jen večerní apokalypsu. 

Zbylé, odbojné, „cool“ nadupané bojův-
ky se nakonec soustředily na Ruďáku (dnes 
Moravském náměstí) na malé ploše před 
Univerzitní knihovnou. Nájezdy obrně-
ných transportérů, rádoby budících hrůzu 
v nás, zhusta pubertálních zachráncích de-
mokratického procesu, bránily pokusům 
vybudovat barikádu a po vzoru fran-
couzské revoluce bránit holým tělem 
vzdušné zámky (ona spoře oděná 
„Svoboda“ - viz E. Delacroix, Louvre, sekce F 
– byla vždy po ruce). Kordon všeho-
schopných snaživých esenbáků, bezrad-
ných vojáků Československé lidové 
armády a snaživých milicionářů po po-
slední zuby ozbrojených třídní nenávistí, 
nás svíral ze všech stran. Najednou nebylo 
úniku. Chvíle potupné porážky se blížila. 

Poslední naděje mi svitla ve dveřích 
Leninovy (dnes Kounicovy) ulice č. 10 
(dnes č. 2). Vběhl jsem do domu, rychlými 
kroky zamířil k často navštěvovaným 
dveřím a spěšně zazvonil. Otevřít mi přišla 
teta Naďa. Rychle jsem vklouzl do bytu, ale 
než se stačily za mnou zavřít dveře, vběhla 
do bytu další skupina prchajících před 
rukou zrudlé spravedlnosti. Teta Naďa 
rychle pochopila vážnost situace. Zavřela 
dveře a zhasla všechna světla. Ztemnělý 
byt se naplnil prudkým dechem pronásle-
dovaných, kteří se krčili na podlaze pod 
okny, v kuchyni a ti zbabělejší na záchodku. 
Vzrušeně jsme pozorovali děj na ulici a na 
chodbě domu a čekali, co nastane. Ducha-
přítomná teta Naďa tuto situaci zvládla na-
prosto úžasným způsobem, a tak se náhle z 
gramofonu nesly do temné doby křesťan-
ské písně manželů Svobodových, které 
mnohým náhodným vystrašeným poslu-
chačům podaly doklad o tom, proč zůstaly 
dveře onoho bytu otevřené i pro ně. Mnozí 
mi to následně šeptem i potvrdili – „Ty máš 
ale báječnou tetu.“ – A měli pravdu, že?

Harris

ÚVODNÍKVODNÍKÚ
Čas babího léta
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zeni. I zde platí, že čas se nezastavuje. 
Pán Bůh nás povolává každého podle 
jeho času i podle jeho místa.

Je září, čas babího léta. Rehkové 
odletěli, nad čekankami poletují drobní 
pavoučci na bílých pavučinkách. 

Moudrý čas dozrávání a odevzdání, i 
příhodný čas nových počátků.

„Dobrořečit budu Hospodinu v každém 
čase, z úst mi bude znít vždy jeho chvála!“ 
(Žalm 34,2)

Bohuš Kučera

talo se, že máme za sebou 
prázdniny a žáci spolu se stře-Sdoškoláky opět usedli do škol-

ních lavic. Nedočkaví vysokoškoláci si 
budou muset na začátek semestru ještě 
pár dní počkat. Nenávratně pryč je 
období, kdy se zdálo, že všichni žáci a 

studenti dostali (dočasně) rozum a 
dopřáli vyučujícím trochu klidu a 
prostoru k radosti ze života.

Museli jsme sice během léta po-
strádat mnohé sousedy ze sborových 
lavic, přesto sborová shromáždění 
probíhala v nezměněném počtu. 

očima kazatele
Jakuba Škarvana

STALO SESTALO SE

Pohlednice z prázdnin

Tábor malého dorostu

Valašsko Tábor velkého dorostu
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Zajisté je nevýhodou prázdninových 
období, že mnozí odjíždějí mimo Brno, 
ale mnoho hostů z jiných sborů mezi 
nás naopak mohlo zavítat. Během 
prázdnin dostali prostor ke službě 
slovem i bratři, kteří tuto příležitost tak 
často nemívají. Věřím, že to pro ně i pro 
sbor byla obohacující zkušenost a pří-
slib do budoucna. S chutí jsem si po-
slechl bratra Milana Nedbala v neděli 
17. 8. Škoda, že jsem k tomu neměl       
z důvodu své nepřítomnosti možnost i 
v případě bratra Josefa Vávry.

Během léta spatřili světlo světa i 
Kristián František Baný (50 cm, 3,94 
kg) a Hanuš Vávra (50 cm, 3,50 kg). 
Radujeme se, že i tímto způsobem Pán 
Bůh žehná našemu sboru, a rodičům 
přejeme mnoho požehnání do výchovy 
a rodinného života. Mysleme i dále na 
maminky, které očekávají narození 
potomka, aby je Pán Bůh tímto ne-
lehkým obdobím provedl.

Na cestě do Boží slávy nás v červenci 
předešla sestra Věra Rábová a pomy-
slnou pásku v olympijském měsíci před 
námi proťala sestra Jana Řeháková, aby 
získaly vavřín spasení. S oběma jsme se 
rozloučili v prostorách naší modlitebny. 
Mohli jsme tak vyjádřit účast za-
rmouceným rodinám, ale i vděčnost za 
život sester.

Léto bylo obdobím, za které můžeme 
být vděční. Pán Bůh nám dal prožít 
mnoho pěkných a požehnaných chvil 
jak ve sborovém, tak i osobním životě. 
Na našich dovolených a sborových 

akcích nás obohatil a ochraňoval. Starší 
dorost v červenci zdárně absolvoval 
puťák na Slovensku. Malý dorost měl 
na již tradičním místě tábor, jehož 
hlavním tématem byl biblický příběh 
krále Davida, který byl i podkladem pro 
celotáborovou hru. Děti si tábor mohly 
užít.

V srpnu byla velká část našeho sboru 
na sborové dovolené na Valašsku. 
Letos probíhala (pro veliký zájem a díky 
volnému termínu) celkem dva týdny. 
Většinou se tam osazenstvo prostří-
dalo, ale někteří měli možnost se zdržet 
déle.

Starší mládež, „veteráni“, přepsali po-
myslné dějiny cestování brněnské mlá-
deže a absolvovali svůj týdenní pobyt 
historicky poprvé letecky. Místo určení 
byl tentokrát Amsterdam. Účastníci 
„zájezdu“ (devět mládežníků) mohli 
lépe poznat nejen Amsterdam, ale 
zčásti i další místa. Poslední týden 
prázdnin patřil mladší mládeži, „páteč-
níkům“, kteří podnikli hybridní „poby-
to-puťák“ ve Slovenském ráji. Téma 
duchovního programu bylo příhodné: 
„Vyhnaní z Ráje“. Během šesti večerů 
jsme společně prošli prvních jedenáct 
kapitol knihy Genesis.

Nezbývá mi, než nám všem, ob-
zvláště potom učitelům, žákům a stu-
dentům, popřát mnoho požehnání do 
dalšího školního roku, aby nás i nadále 
skrze něj provázela Boží milost a 
požehnání.

Jakub Škarvan

Pobyt v AmsterdamuPobyt v Amsterdamu

ZE ŽIVOTAZE ŽIVOTA
mládeže mládeže 

ZE ŽIVOTAZE ŽIVOTA

eprezentativní vzorek veteránů 
v počtu devíti (Dady, Dan, RDanka, Honza, Jakub, Katka, 

Lenka, Markéta a Markéta) navštívil     
v srpnu Amsterdam. To město v nás 
zanechalo silný dojem svými ulicemi, 
kanály, vůněmi, jízdními koly a loď-
kami. Stejně tak my jsme udělali dojem 
na Holandsko (kromě hlavního města 
jsme vyjeli do několika vesnic a někteří  
z nás do Utrechtu a Haarlemu). Místní 
určitě nezapomenou na fotografa, 
kterého neodradí skleněná zábrana ani 
alarm, na návštěvnici kavárny dožadu-
jící se jablečného oka nebo aspoň 
jablečné kravaty, ani na turistku, která se 
snaží splynout se zaměstnanci úklidové 
čety.

Jakube, dík za průvodcovství.
Katka Rausová
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VÝHLEDYY
do �ivota sboru v záøído �ivota sboru v záøí

Milí bratři a sestry,
skončilo období prázdnin, které bývá bohaté na mimořádné zážitky. Věřím, že 

období dovolených dalo načerpat nové síly,   s nimiž vstupujeme do další etapy 
života osobního, rodinného i sborového. Zde je pozvánka k některým akcím, které 
jsou připraveny na září.

• Svatba Lindy Veselé a Šimona Kadlece – Vzhledem k tomu, že Kompas 
vychází vždy první neděli v měsíci, je svatební shromáždění soboty 6. 9. 2008 v tuto 
chvíli již minulostí, byť velice blízkou. Novomanželům Kadlecovým přejeme 
hojnost Božího požehnání a radosti ve společném životě.

• Program pro děti – Dnes (tedy 7. 9.) je pro rodiny s dětmi připraven od 
14.00 hodin program v Bohumilicích (ve školním klubu).

• Misijní středy – Série misijních shromáždění letos začne ve středu 1. 10. 
2008. Na základě zkušeností z minulých let nebude zvláštní program připravován 
na první lednovou středu 2009. V osmi zastaveních pod názvem „Všechno už tu bylo 
a zase bude (?)“ aneb Moudrost starodávných příběhů jako zrcadlo života budeme sledovat 
příběh potopy.

• Nedělní večery – Program nedělních večerů bude až na poslední zářijový 
večer tvořit série kázání na téma: „Úskalí horlivých“. Budeme sledovat vybraná 
témata, o kterých Pán Ježíš hovořil s farizeji.

• Biblické hodiny – Po novozákonních biblických hodinách v první části 
letošního roku se na podzim vracíme ke Starému zákonu, v němž po sledování 
příběhu Izáka (v loňském roce) budeme zaměřeni na další postavu – praotce 
Jákoba a jeho životní příběhy.

• Služba Teen Challenge – V neděli 14. 9. 2008 budou v nedělním 
dopoledním shromáždění našimi hosty bratři z Teen Challenge, kteří nám budou 
sloužit.

• Křest a přijetí do sboru – V neděli 14. 9. 2008 budou v Bohumilicích 
pokřtěni a přijati za členy sboru bratři Jan Halamka a Pavel Zvonař.

• Volba kaz. Jakuba Škarvana – V neděli 21. 9. 2008 proběhne po do-
poledním shromáždění za účasti tajemníka Rady CB Karla Fojtíka volba kaz. 
Jakuba Škarvana druhým kazatelem sboru. Prosím všechny členy sboru, aby 

Bolest zad. Párkrát jsem si při prvním 
volejbalovém zápase poskočila a bylo 

to.
Martina Štiglerová

Přivezla jsem si dítě, které si navyklo 
být pětkrát denně venku, takže se mi 

to po návratu vymstilo.
Adéla Kratochvílová

Dobrý pocit, který vycházel z toho,   
že jsem si odpočinula a hodně se 

nasmála.
Daniela Asszonyi

Ptala se Lenka Broklová.
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počítali s účastí. Pro volbu kazatele je potřebná nadpoloviční účast členů sboru. 
Volit se bude tajnou volbou (lístky).

• Ekumenická neděle – Na neděli 28. 9. 2008 je připravováno ekumenické 
shromáždění sborů středu Brna s Večeří Páně. Tentokrát je shromáždění připra-
vováno s ohledem na liturgii Starokatolické církve a kázat bude s. farářka Eva Matěj-
ková (CČSH). Shromáždění se koná v kostele CČSH, Botanická ul., v 10.00 hodin. 

• V našem sboru bude kratší shromáždění, které povede a ve kterém bude 
kázat br. Petr Raus v 9.00 hodin.

• Konference kazatelů – Ve dnech 15.–17. 9. 2008 se na Vysočině ve 
Sněžném na Milovech uskuteční konference kazatelů CB. Z našeho sboru se jí 
účastní kazatelé Jan Asszonyi a Jakub Škarvan. Tématem konference je „Kazatel – 
správce Božího domu“.

• Dovolená kaz. Jakuba Škarvana – Kazatel Jakub Škarvan bude ve dnech 
11.–14. 9. a 22.–27. 9. 2008 čerpat řádnou dovolenou.

• Studijní volno kaz. Jana Asszonyi – Kazatel Jan Asszonyi bude ve dnech 
26. 9.–12. 10. 2008 čerpat studijní volno. Jedná se o část volna, na které mají kazatelé 
CB nárok podle Řádu církve. Zastupuje jej kaz. Jakub Škarvan.

VALAŠSKOVALAŠSKO
rodinná dovolená 2008
VALAŠSKOVALAŠSKO

Letos probíhala rodinná dovolená na Vala�sku ve dvou srpnových  
týdnech. Vìt�inou zde ka�dý pobýval jeden týden, 

ale byli i tací, kteøí vydr�eli po celou dobu. 
(Viï, nejen Martine a Luká�i!)

Co sis z Valašska přivezl(a)?

Pocity z prima dovolené. 
Daniel Pacek

Já jsem si tam všechno přivezl a zase 
všechno odvezl.

Jára Štigler

Štípance od komárů a dobrý zážitky.
Martin Hujíček

Svačinu na cestu, frgále…
Lukáš Kulísek

Kopec špinavýho prádla. Pěkné 
zážitky.

Lydie Křipačová

Svíčky. „Vyhrané“ děti.
Standa a Sisa Červení

Příjemné sportovní zážitky. Jezdila 
jsem na kole a dvakrát jsem se trefila 

do tenisového míčku. Byla to 
nejkrásnější dovolená, jakou jsem 

kdy prožila.
Alice Doubková

SOLI DEO GLORIASOLI DEO GLORIA
Samému Bohu slávaSamému Bohu sláva

Jan Asszonyi

718

iž před letošní ordinací kaz. Jakuba 
Škarvana jsme se staršovstvem ho-J
vořili o tom, zdali jej navrhneme 

sboru jako druhého kazatele. Sleduje-
me, že od chvíle, kdy nám byl Radou CB 
přidělen, kvalita jeho služby roste. S při-
bývající dobou jeho působnosti ve sbo-
ru vnímáme, že roste potenciál jeho 
služby. Také si myslíme, že uprostřed 
našeho sboru je velký prostor pro pů-
sobení dvou kazatelů, přičemž získání 
jiného pracovníka (kazatele, vikáře) se 
nejeví v současné situaci obsazenosti 

K volbě kazatele Jakuba Škarvana

sborů CB jako příliš reálné. Proto jsme 
se na tehdy ještě vikáře Jakuba Škarvana 
obrátili s otázkou, zdali by byl ochoten 
věnovat našemu sboru ještě několik let 
další služby. Odpověď byla kladná. 
Shodli jsem se tedy na tom, že sboru 
nejenom předložíme, ale doporučíme 
bratrovu volbu za kazatele sboru. 
Máme za to, že bratrova služba v našem 
sboru je oboustranně prospěšná. 

Jménem svým i jménem staršovstva 
sboru

Jan Asszonyi
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Jaká je láska? Věčná, nikdy ne-
zanikne. Jako by apoštol Pavel v 1K 
13 už neměl co jiného a většího říct, 

aby ukázal na vrcholnou hodnotu a 
nezbytnost lásky pro život. Nesmíme 
zapomenout na to, že Jeho slova jsou 
vyřčena v kontextu problémů v ko-
rintském sboru. Hádali se, posuzovali a 
odsuzovali podle toho, kdo měl jaký 
duchovní dar a na čí straně se zdála být 
pravda. Pro všechno zápolení o du-
chovní hodnoty zapomněli Korintští 
na hodnotu, která převyšuje (v dneš-
ním pohledu svou trvanlivostí) všech-
no poznání, všechny jazyky (či jiné 
duchovní dary) – na lásku. Odkaz na to, 
že láska je tím, co vytrvá nejdéle, co 
nezanikne, co tady je a pořád bude, má 
nejen Korintským, ale i nám ukázat, že 
láska vše převyšuje a nesmí se ni na 
zapomenout či nechat ji stranou.

Doslovný překlad Kralických – „láska 
nevypadne“ – je v čemsi lepší než 
překlad ekumenický. Ne z obsahových 

důvodů, protože skutečně jde o to, že 
láska nezanikne, nýbrž proto, že slovo 
o „vypadnutí“ (také spadnutí či od-
padnutí) vykresluje v lidské mysli bar-
vitější obraz. Řecké slovo EKPIPTÓ 
se běžně používá o věcech, které od-
někud padají (spadnou). Například 
jablko dozraje a spadne ze stromu. 
Láska je jako ovoce, které zůstává na 
stromě pořád (ne snad proto, že by 
ještě nebylo zralé) a které je pořád k dis-
pozici. Toto ovoce je možné minout, 
zapomenout na ně či nevědět, na 
kterém stromě roste; je možné ho i 
odmítnout. Pořád tady ale je a bude. 
Vybaví-li se Vám (stejně jako mně) při 
těchto slovech obraz ráje, pak láska je 
ovoce, kterým nebylo zapovězeno se 
sytit, je tomu právě naopak. Stejně jako 
v ráji i nás dnes ovšem možná zajímají 
jiná jablka.

Když se díváme na život, zjišťujeme 
něco jiného než apoštol Pavel. Láska 
příliš nevydrží. Možná je to proto, že 

Na sestru Janu Řehákovou

estra Jana Řeháková se narodila 
jako jedna z dvojčat (se sestrou SMartou) dne 1. září 1939 manže-

lům Peslarovým v malebné obci Velešo-
vice u Slavkova. Základní školu navště-
vovala ve Velešovicích a ve Slavkově. Již 
tehdy projevovala nadání pro matema-
tiku. Po ukončení školy nastoupila do 
práce v brněnském Průmstavu a při 
zaměstnání vystudovala Vyšší prů-
myslovou školu stavební.

V době dospívání bydlela jistou dobu 
u manželů Vodnaříkových v Betánii a 
navštěvovala malířské kurzy, kde 
rozvíjela své kreslířské nadání. Od 
dětství byly obě sestry vedeny svou 
věřící maminkou k modlitbám a čtení 
Bible. Obě také již v raném věku uvěřily 
v Pána Ježíše. Později se na pozvání 
účastnily evangelizačního shromáždění 
v jednom mimobrněnském sboru a 
tehdy svou víru a rozhodnutí násle-
dovat Pána Ježíše veřejně vyznaly. V té 
době bývala shromáždění slavkovské 
stanice našeho sboru v domě bratra 
Aloise Řeháka a navštěvovala je i rodina 
Peslarova. Zde se sestra Jana seznámila 
s mladým Pravdomilem Řehákem, se 
kterým uzavřeli počátkem šedesátých 
let manželství.

Manželé Řehákovi s pomocí příbuz-
ných a přátel i za spoluúčasti sboru 
postavili po válce ve Slavkově rodinný 
dům, v jehož suterénu zřídili velkou 
místnost určenou pro shromáždění 
slavkovské stanice sboru. O tato shro-

máždění se spolu s manželem starali po 
čtyřicet let. Bratr Řehák doprovázel 
společný zpěv na harmonium, sestra 
pečovala o úklid a svoji pohostinnost 
uplatňovala tak, že po každém ne-
dělním shromáždění nabídla pří-
tomným dobrou svačinu. Sestra byla 
velmi pracovitá a také zručná. Sama     
v domě malovala, natírala a konala 
různé drobné práce.

V roce 1969 se jim narodil syn 
Pravdomil.

V Průmstavu pracovala sestra po celý 
svůj život a byla tam oblíbenou a vy-
nikající pracovnicí. Déle než poslední 
tři roky bydlela v rodině své sestry 
Marty v Brně. Také i zde obětavě po-
máhala v domácnosti. Sestra milovala 
Boží Slovo, denně si pilně četla v Bibli a 
byla věrnou modlitebnicí. Poslední rok 
marně zápasila se zákeřnou nemocí, 
kterou po osmidenním pobytu v hos-
pici u Alžbětinek ukončil náš Pán. Ve 
své těžké nemoci byla velmi statečná. 
Očekávala své odvolání k Pánu a svým 
blízkých připomínala: „Až odejdu, 
netrapte se, ale radujte se, že jsem u Pána.“ 
Sama si vybrala verš na smuteční 
oznámení i písně pro rozloučení ve 
sboru. Rodina za ni děkuje Pánu s ví-
rou, že nyní již chválí svého Spasitele    
v nebeské svatyni. Buď Pánu Bohu 
chvála za její život.

z pohřebního rozloučení

PÌSTOVÁNÍ 
DUCHOVNÍHO 

�IVOTA

PÌSTOVÁNÍ 
DUCHOVNÍHO 

�IVOTA

PÌSTOVÁNÍ 
DUCHOVNÍHO 

�IVOTA

PÌSTOVÁNÍ 
DUCHOVNÍHO 

�IVOTA
Křesťanské ctnosti – ovoce Ducha svatého

Láska – má prodlouženou trvanlivost (1K 13,8)

�Láska nikdy nezanikne.� (ÈEP)
�Láska, nikdy nevypadá...� (KP)
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VZPOMÍNKAVZPOMÍNKA

916

VZPOMÍNKAVZPOMÍNKA
Na sestru Věru Rábovou

jsme se naučili jíst pláňata, která bývají 
napohled třeba lákavá, ale jinak kyselá, 
hořká a nedodávají člověku sílu k vytr-
valosti. Pláňata člověk zklamán opouští. 
Nejušlechtilejší odrůda ovoce lásky při-
tom roste v Boží zahradě. Pro mnohé je 
to zapomenutý kout, o němž nevědí, 
nechtějí vědět a nebo netuší, jak se tam 
dostat. A tak se můžeme ptát sami sebe, 
zdali jsme okusili skutečné a ušlechtilé 
ovoce Boží lásky.

Apoštol Pavel Korintské i nás ujišťuje 
o tom, že skutečné a ušlechtilé ovoce 
lásky je pořád k dispozici. Děje se tak 
proto, že je potřebujeme. Láska je tak 
neodmyslitelnou hodnotou života, že 
bez ní jako by život vůbec nebyl. Po-

 když se Věra Rábová narodila      
v Praze a většinu života prožila     
v Brně, její láska vždy patřila se-I

veročeským Libochovicím, městečku 
nedaleko Litoměřic pod hradem Há-
zenburkem. Zde měla řadu příbuzných 
a známých, zde trávila jako dítko každé 
prázdniny. Na koupání v řece Ohři 
vzpomínala i v době, kdy už ležela v ne-
mocnici a kdy se její ostatní myšlenky 
ubíraly neznámo kam.

Věra se narodila v roce 1922 v po-
četné rodině Šavrdových, která sice 
neoplývala bohatstvím světským, ale 
byla to rodina soudržná a pospolitá. 
Všichni byli hrdi na to, že Věra vystu-
dovala učitelský ústav a stala se uči-
telkou. Věřin otec byl šoférem na 
ředitelství pošt a tam, v poštovním 
prostředí, poznala Věra Jaromíra, syna 
tehdejšího nejvyššího poštovního 
představitele. Jen se však stačili v červ-
nu roku 1948 vzít, politická situace 
poslala jejího tchána do výslužby, Jaro-
míra, který byl doktorem práv, umývat 
okna a Věru do základní školy v Žide-
nicích, kde učila ruštinu. Celá padesátá 
léta byla pro Věru nelehká; spočívala na 
ní existenční tíže celé rodiny, navíc 
Jaromírův bratr Antonín seděl v Leo-
poldově za pokus o ilegální přechod 
hranic a i Věra musela trávit nesnadné 
hodiny při výsleších na Bezpečnosti.

První radostí se koncem padesátých 

let stalo narození dcery Ludmily a pak 
se i celá rodinná situace začala zlepšo-
vat. Jaromírovi se s velkou Věřinou 
podporou podařilo dálkově vystudovat 
lesní inženýrství a stal se taxátorem. 
Tak začalo asi nejkrásnější období 
Věřina života i života celé rodiny. Celé 
prázdniny trávili v lesích, bydleli na 
různých chatách a hájenkách, Jaromír 
připravoval lesní plány, Věra s malou 
Ludmilou hospodařily v kuchyni nebo 
pomáhaly při lesních pracích.

V tomto období se všichni tři stali 
členy sboru Církve bratrské v Brně. 
Věřina hluboká zbožnost, vyrůstající   
z katolických kořenů, pozoruhodně 
prorostla do prostředí bratrského 
sboru a dokud Věře stačily síly, 
nevynechala žádné shromáždění či 
jinou významnou sborovou akci. Její 
velkou radostí bylo i to, že dcera 
Ludmila našla v tomto sboru velkou 
oporu a krásné společenství v nelehké 
době dospívání.

I v pozdním věku byla Věra stále 
činorodá a nikdy nezapomínala ani na 
své početné příbuzenstvo, ani na své 
přátele. I když už ji začínala sužovat 
zákeřná Alzheimerova choroba, vždy 
měla doma nachystané pohoštění, vždy 
se radovala z každé návštěvy. Nikdy 
nekladla na první místo sebe, vždy se 
starala o druhé.

Věra Rábová by se letos dožila 86 let.
z pohřebního rozloučení

v mìsíci záøív mìsíci záøí

KDY      KOMU                                         PROČ

„Jak vysoko nad zemí je nebe,
tak mohutně se klene jeho milosrdenství nad těmi, kdo se ho bojí.“

Žalm 103,11

BLAHOPØEJEME

třebujeme ji, abychom se jí sytili (po-
třebujeme ji přijímat), abychom ji dávali 
(přináší nám to potěšení, štěstí a radost) 
a abychom se jí řídili (jako semaforem, 
na němž svítí někdy červená, jindy 
oranžová a jindy zase zelená).

Nejvyšší možnou hodnotu lásky nám 
Pán Bůh ukazuje slovy Janovými, když 
sám sebe s láskou ztotožňuje. Je potře-
ba zdůrazňovat hodnotu a potřebnost 
lásky ještě více?

Také my jsme poznali lásku, kterou Bůh má 
k nám, a věříme v ni. Bůh je láska, a kdo 
zůstává v lásce, v Bohu zůstává a Bůh v něm.

1 Janův 4,16
Připravil Jan Asszonyi.

1. 9.
2. 9.
2. 9.
8. 9.

13. 9.
17. 9.
25. 9.
29. 9.

sestře Libuši Grycové z Brna
sestře Ludmile Němcové z Brna
sestře Ludmile Schmiedové z Brna
sestře Martě Stojanové z Brna
sestře Růženě Hutákové z Bohumilic
sestře Věře Čihákové z Brna
bratru Zdeňku Štiglerovi z Brna
sestře Zdence Horňáčkové z Tišnova

87 let
81 let
85 let
77 let
84 let
75 let
73 let
74 let



KOMPAS  9/2008 / WWW.CB.CZ/BRNO/KOMPAS 9/2008 / WWW.CB.CZ/BRNO/

�

�

1510

Kdo znáte mladé manžele Káňovy, 

Madlenku a Toma, jistě jste si 

povšimli, že se na delší dobu         

z našeho sboru vytratili. Kde se 

nacházeli, co zažili a možná i něco 

o sobě vám sami přiblíží                

v následujícím interview.

cestuje v noci vlakem. Nebylo to až tak 
špatné, ale já se moc nevyspal. Spal jsem 
v místě, kde normálně bývají batohy, 
přesto jsem si všiml, že vlakem pro-
cházel páreček policistů, kteří střežili 
vlak hlavně u hranic (ještě podotknu, že 
jsme jeli vlakem, kde byly kupé). I         
v chodbě bylo zacpáno a nezávidím 
lidem, kteří si tam museli nějak udělat 
pohodlí. Tolik k cestě vláčkem.

Pak jsme se chvíli svezli autobusem a 
dál už po svejch. Abych nepopisoval 
každý detail našeho putování, tak to 
trošku zkrátím. Šlapalo se nám poho-
dově, až na některá převýšení (ze za-
čátku jsme museli vylézt za dva až tři 
dny 800 m převýšení, což byla makač-
ka), ale jinak jsme si každé šlapání, ať už 
do vrchu či z kopce (rovinky byly jen 
zřídka) užívali.

Abych taky uvedl pár míst, kde jsme 
byli nebo která jsme přešli: Osadník 
(tam se zrodila píseň „Jdeme na 

Osadník, jdeme na Osadník, jdeme na 
Osadník a stále nahoru“), Tři studně, 
Mlynky a plno dalších míst. Byli jsme i 
na místě, kde se prý točil jeden fantasy 
film, a to bylo skutečně nádherné. Také 
jsme navštívili Slovenský kras.

Byl jsem také rád, že počasí bylo 
parádní a nikomu se nic nestalo, nikdo 
nás nepřepadl a podobné věci, které se 
stávají, a proto bych chtěl za všechny 
poděkovat PÁNU BOHU za ochranu 
po celý puťák. Když už jsem u toho 
děkování, nesmím zapomenout na 
kmety, kteří to bezvadně připravili a 
živili nás jak duchovní, tak i běžnou 
stravou po celý čas našeho putování. 
Tak takhle bych uzavřel kratičký úvod o 
puťáku, kterej byl jedinečnej, ale ná-
ročnej.

Krokodýl alias Martin Kulísek

(Martine, děkujeme za úvod a těšíme se na 
pokračování.)

10 OTÁZEK10 OTÁZEK

pro 
manžele 
Káňovy
      

z Můžete na úvod prozradit něco málo o sobě pro ty, kdo vás neznají?
Jsme mladý manželský pár (2. září oslavíme dvouleté výročí). Magda-

lenu můžete znát již z besídky, dorostu a pak i mládeže; Tomáš začal chodit do 
sboru později, takže jste ho mohli vídat na mládežích (kde jsme se také spolu 
seznámili). Oba pocházíme z Brna; jsme pracující a oba zároveň ještě 
studující.

z Nedávno jste se vrátili z Belgie, kde jste strávili asi rok. Jednalo se o 
cestu za prací?

Tomáš: U mě šlo o jednoroční stáž na univerzitě v Lovani. Pracoval 
jsem na projektu a dost mě to zaměstnávalo. Ale byl jsem vděčný za tu 



Anežka Boháčová, 13 let:
1) Koupání, hry, poklad a scénky.
2) Špatné počasí.
3) Nezabil Saula, když měl příležitost.

Ptala se Iva Zachariášová

výlety. Jednou jsme si v něm i 
zaplavali a taky pochopili, proč 
se místní koupou jen blízko 
břehu. Dál to bylo hodně 
studené... Jednou jsme si zkusili 
kratší výlet lodí podél pobřeží. I 
když byl srpen a horký den, tak 
bylo z hlubokého moře cítit 
chlad.

KOMPAS  9/2008 / WWW.CB.CZ/BRNO/KOMPAS 9/2008 / WWW.CB.CZ/BRNO/ 1114

�

�

�

ZE ŽIVOTAZE ŽIVOTAZE ŽIVOTAZE ŽIVOTA

edním slovem by se to dalo popsat 
jako SKVĚLÁ akce, ale to je až J
příliš stručné a nic z toho nevyčtete, 

takže podrobněji:
Jelikož jsme měli putovat každý den 

několik kilometrů, tak kmeti rozhodli, 
že se tato akce bude konat v zahraničí. 
Všichni jezdí do zahraničí, tak my 
dorostenci taky (to asi ale nebyl hlavní 
důvod kmetů). Jelo se teda na 
Slovensko. Je to podobné jako u nás, 
přesto měli zajímavá místa. Už při cestě 
za bratřími Slováky jsme zakusili, jak se 

Puťák

velkého dorostuvelkého dorostu

1) Co se ti na táboře nejvíc líbilo?
2) Bylo na táboře něco, co bys už nikdy nechtěl(a) zažít?
3) Co tě zaujalo na postavě krále Davida a na příbězích o něm?

Eliška Slaná, 11 let:
1) Různé hry, například 
kradení hrnečků, pak taky 
studená voda.
2) Asi aby byl veliký déšť 
na první den.
3) Poslouchal Hospodina 
a nezabil Saula, i když měl 
dvakrát možnost, protože 
věděl, že Saul je Hospo-
dinův pomazaný.

Šimon Asszonyi, 9 let:
1) Všechno, nejvíc hry.
2) Táborové práce, nejhorší 
bylo nádobí.
3) Že nezabil Saula, jak ho ten 
jeden služebník naváděl. A byl 
spravedlivý.

zkušenost. Můj šéf  byl fajn a hodně mě naučil. Z toho pobytu těžím i dnes  
v práci.

Magdalena: Já jsem pojala pobyt studijně (navštěvovala jsem večerní 
kurz francouzštiny).

z Kde přesně jste bydleli?
M.: Bydleli jsme v Lovani (holandsky Leuven, francouzsky Louvain), 

30 km východně od Bruselu. Tomáš odcestoval do Belgie ke konci března 
2007 a našel tam ubytování u jedné rodiny v klidné části města. Já jsem 
přijela za Tomem o prázdninách a v září jsme se přestěhovali do soukromí 
blíž středu města.

T.: Celá Lovaň je tak nějak studentské město a místní lidé ročně 
pronajímají pokoje nebo studia (garsonky) pro studenty za přijatelné ceny.

z Bylo těžké zvykat si na úplně nové prostředí, lidi, zvyky?
M.: Ani ne, Belgičani (přesněji Vlámové) jsou nám svou mentalitou 

asi nejblíže ze všech germánských národů. Mají rádi humor (obzvláště 
mladí lidé pořádali často na ulici různé „show“). Jazyk se nám učil dobře, 
protože hodně připomíná němčinu (a je dokonce libozvučnější ). Pro mě ty 
změny spočívaly hlavně v typicky ženských starostech typu: kde se dá nejlíp 
nakoupit, jak se naučím vařit na elektrickém spotřebiči atp.

z Jak se vám Belgie líbila celkově?
M.: Mně se moc líbila architektura – malebná venkovská sídélka        

s upravenými zahrádkami... Celkový ráz krajiny mi připadal ale spíše fádní. 
Časem jsem si však našla vztah k těm nekonečným lánům polí. Na druhou 
stranu, uznejte, české kopce jsou prostě české kopce! 

T.: Belgie je rovinatá, jediné vyšší hory jsou Ardeny na východě. Byli 
jsme nadšeni z moře, které u nás nemáme. Byly to naše nejoblíbenější 
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� z Co vás v Belgii nejvíc překvapilo?
M.: Nevím, co nejvíc, ale vybavuje se mi moje první setkání s Lovaní. 

Podle slov Toma jsem se těšila na pěkné historické město. Jaké však bylo 
moje zděšení, když první „monument“, který byl vidět při sjíždění z pří-
stupové dálnice, byl obrovský pivovar s cedulí mně odněkud povědomé 
značky – Stella Artois. Druhý dojem byl už přívětivější...

T.: V centru jsou krásné středověké domy a kostely. Až později jsme 
se dozvěděli, že šlo o repliky. Původní stavby nepřečkaly 2. světovou válku.

z  Jaký křesťanský sbor (sbory) jste navštěvovali? Bylo i zde něco, co 
vás překvapilo, třeba ve srovnání s naším sborem?

T.: Podařilo se nám najít anglicky mluvící sbor, i když až na 
východním okraji Bruselu ( ). Překvapilo nás, jak dobře 
nás přijali, i jeho různorodost: byli tam Evropané, Afričané, Číňané, 
Filipínci, Američané a další (M.: zkrátka lidé ze všech kontinentů, snad 
kromě Antarktidy). Také zázemí těch lidí se lišilo. Byli tam jak lidé zajištění 
(třeba diplomati), tak i ti, kteří usilovně hledali práci a ubytování. Přesto 
spolu vycházeli všichni dobře. Seznámili jsme se také s kazatelem Rogerem a 
jeho ženou Nancy. Roger už byl senior pastor (bylo mu asi 70 let nebo více). 
Jak už to tak u starších lidí bývá, dokázal shrnout mnohaleté pastorační 
zkušenosti a jeho manuskripty kázání jsme si rádi stahovali z internetu 
( ), abychom si mohli přečíst i to, co nám 
v mluveném slově uniklo. Jednou se nám stalo, že nás naši přátelé zvali do 
jiného sboru v Bruselu. Nám se nechtělo, protože jsme nechtěli přijít o naše 
kázání. Dozvěděli jsme se ale, že Roger prý nebude mít jednu neděli kázání. 
Chtěli jsme si to ověřit u Nancy a ptali se jí, jestli Roger opravdu nebude mít 
kázání. Ona se nás vyptala proč. Asi mu to musela říct, protože nám příště 
Roger vysvětlil, ať bereme IBC jako svoji církev na plný úvazek, a ne jako 
svoji prázdninovou církev. Oslovilo nás to a uvědomili jsme si, že všichni 
lidé tam brali své společenství vážně.

z  Co vám tento dlouhodobější pobyt v cizině dal?
M.: Myslím, že nejvíc jsme těžili z toho, že jsme konečně bydleli sami 

(předtím jsme bydleli u rodičů). Mohli jsme se tak více sžívat a navzdory 
některým trablům si užít spolu spoustu legrace. Jinak Tomovi ten pobyt, 
myslím, dal hodně pracovně.

z  Nějaká „veselá historka“ z belgického pobytu?
T.: Rádi jsme četli jejich komiks o zvířatech v ZOO a nosatém 

medvědovi Pedrovi. Belgičané mají smysl pro humor .

www.ibcbrussels.org

www.ibcbrussels.org/sermons.htm

z Na jakou otázku byste chtěli odpovědět a zatím jsem vám ji 
nepoložila?

M.: Třeba, jak nám chutnala pověstná belgická čokoláda? Tedy, bylo to 
opravdové pokušení pro všechny čokoholiky. Ač naše pralinky moc 
nemusím, ty belgické jsem mohla doslova „po hrstech“ .

Velice děkuji za odpovědi!
Iva Zachariášová
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aké letos prožili (a přežili) malí dorostenci dva červencové týdny na táboře 
ve Zlatých horách. Tématem tábora byla jedna z nejznámějších postav TStarého zákona, král David. Stejně jako on začínali dorostenci jako prostí 

pastýři a díky bodům získaným v soutěžích a hrách se mohli stát až královými rádci.
Jak prožitý tábor hodnotí samotní dorostenci, zjistíte z jejich odpovědí na tři 

otázky, které jim byly položeny během zpáteční cesty vlakem:

Tábor malého dorostu
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malého dorostumalého dorostu
ZE ŽIVOTAZE ŽIVOTA


